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بیمه مرکزی ایران اعلام کرد:
سرآمدی بیمه ایران در صنعت بیمه 

کشور با 34 هزار میلیارد ریال ظرفیت 
مجاز قبولی ریسک

بیمه مرکزی ایران آخرین ظرفیت مجاز نگهداری ریسک 
شرکت های بیمه را تا پایان خرداد 1401 اعلام کرد.  به 
گزارش روابط عمومی بیمه ایران، بر اساس جدول منتشر 
شده از سوی بیمه مرکزی، شرکت سهامی بیمه ایران با 
حدود 34 هزار  میلیارد ریال ظرفیت مجاز قبولی ریسک، 
 سرآمدی خود را در صنعت بیمه کشور حفظ کرده است.

بنا به این گزارش، شــرکت ســهامی بیمــه ایران با 
33 هــزار و 982  میلیارد ریال، بیمه پاســارگاد با 13 
هــزار و 815 میلیارد ریال، بیمه آســیا بــا 10 هزار و 
475 میلیارد ریال، بیمه دانا بــا   8122 میلیارد ریال، 
بیمــه البرز بــا 7358 میلیارد ریال و بیمه پارســیان 
بــا 5412 میلیــارد بالاتریــن ظرفیت مجــاز قبولی 
 ریســک را در بین شــرکت های  بیمه دارا هســتند. 

بنا به مصوبه شــورای عالی بیمه، از ابتدای سال 1401 
حداکثر ظرفیت نگهداری مجاز مؤسسه بیمه از هر بیمه 
نامه یا هر ریســک معادل بیست درصد مبلغ سرمایه 
موجــود )موضوع بنــد 10 ماده )1( آییــن نامه نحوه 
محاسبه و نظارت بر توانگری مالی مؤسسات بیمه( پس 
از کسر ذخیره فنی تکمیلی و خطرات طبیعی کلیه رشته 
های بیمه ای از بدهی ها می باشد. صدور بیمه نامه برای 
ریسک هایی که مبلغ آنها بیش از حد نگهداری مؤسسه 
بیمه باشد صرفاً در صورتی مجاز است که مؤسسه بیمه 
 برای بخش مازاد آن پوشش اتکایی تحصیل کرده باشد.

* جــدول آخریــن ظرفیت مجاز نگهداری ریســک 
شرکتهای بیمه ( بر مبنای اطلاعات آخرین صورتهای 

مالی مصوب (

بازدید مدیر امور روابط عمومی و 
حوزه مدیریت بانک مسکن از مناطق 

زلزله زده غرب هرمزگان
مهدی سندگل نظامی مدیر امور روابط عمومی و حوزه 
مدیریت بانک مسکن به همراه علی کمالی مدیر شعب 
بانک مسکن استان هرمزگان از مناطق زلزله زده غرب 

استان هرمزگان بازدید کردند. 
 به گزارش خبرنگار استانی پایگاه خبری بانک مسکن- 
هیبنا، صبح روز سه شــنبه 14 تیر ماه 1401 حسب 
دستور دکتر شایان مدیر عامل بانک مسکن، مدیران این 
بانک با حضور در روستای سایه خوش در غرب هرمزگان 
که کانون زلزله  نیز بوده است؛ از خانه های زلزله زدگان 
بازدید و با اهالی زلزله زده این روستا گفتگو کردند. مدیر 
امور روابط عمومی و حوزه مدیریت بانک در حاشــیه 
این بازدیــد میدانی، ضمن همدردی بــا خانواده های 
روســتاییان گفت : بانک مسکن به عنوان بانک پیشرو 
در حوزه مسوولیتهای اجتماعی، آمادگی خود را برای 
کمک به آسیب دیدگان زلزله اخیر اعلام می دارد. در 
پایان این بازدید، جلســه مشترکی با حضور دکتر رضا 
مدرس معاون امور عمرانی استانداری و سرهنگ پاسدار 
شهرام اسکندری معاون هماهنگ کننده قرارگاه مدینه 
منوره سپاه پاسداران، در محل روستای سایه خوش به 
منظور بررسی نیازهای مردم آسیب دیده برگزار شد . 
معاون امور عمرانی استانداری هرمزگان در این جلسه 
گفت: بانک مســکن یکی از دستگاه هایی است که در 
 ابتــدای وقوع زلزله در محل حادثــه حضور پیدا کرد.

 وی در ادامه با اشــاره به اینکه بانک مســکن همواره 
در حوزه مسوولیتهای اجتماعی پیش قدم بوده است، 
از دکتر شــایان برای اعزام مدیران این بانک به مناطق 
آسیب دیده استان تقدیر و تشکر کرد. شایان ذکر است 
در زلزله ۶.1 ریشتری شــنبه 11 تیر ماه سال جاری، 
چند روستای بخش مهران شهرستان بندرلنگه از جمله 
سایه خوش دچار خسارت بیش از 85 درصد شدند. در 
این حادثه پنج نفر جان خود را از دســت دادند و 111 

نفر دچار آسیب دیدگی شدند.

پیام دکتر حسینی به مناسبت سی و 
یکمین سالگرد تاسیس بانک توسعه 

صادرات ایران 
 مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران به مناسبت سی 
ویکمین ســالگرد تاسیس این بانک، خطاب به جامعه 
صادراتی کشور، مشتریان و همکاران پیام تبریک صادر 
کرد. به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران 

، متن پیام دکتر حسینی بدین شرح است:
صادرکنندگان گرامی، مشتریان عزیز و همکاران تلاشگر

در آســتانه فرارسیدن سالروز تاســیس بانک توسعه 
صادرات ایران و در ســالی کــه “ تولید دانش بنیان و 
اشــتغال آفرین« نام گرفته، این بانک درصد اســت تا 
یکی از اهداف راهبردی دولت سیزدهم مبنی بر افزایش 
ســازوکارهای کارآمد هدایت نقدینگی به سمت تولید 
 را در قالــب زنجیره ارزش صادرات نشــانه گیری کند.

بانک توســعه صادرات ایران با هدف افزایش صادرات 
غیرنفتی، ایجــاد ارزش افــزوده و درآمدهــای ارزی 
پایدار برای کشــور، بیش از گذشته در خدمت تامین 
مالی شــرکت های دانش بنیان، پروژههای توسعه ای 
و بخش های تولیدی با مزیت رقابتی اســت. رشد 10 
درصدی تسهیلات اعطایی به شرکتهای دانش بنیان در 
سال گذشته نیز بیانگر اهتمام و دوراندیشی اگزیم بانک 
ایران نسبت به ضرورت ها و الزامات توجه به این امر مهم 
و نقش آفرین در تحقق دیپلماسی اقتصادی کشور است. 
اینجانب به نمایندگی از اعضای هیات مدیره و مدیران، 
فرارسیدن 19 تیرماه سالروز تأسیس این نهاد اثرگذار 
صادراتی را حضور تمامی همــکاران و صادرکنندگان 
عزیز تبریک گفته و موفقیت این مجموعه را در جهت 
تحقق اهداف کلان تجارت بین الملل از خداوند منان 

خواستارم.
 ســیدعلی حسینی - مدیرعامل بانک توسعه صادرات 

ایران 

بانک

مشمولان کاهش ۵0درصدی مالیات 
واردات

معاون درآمدهای ســازمان امور مالیاتی گفت: تعداد 
بازرگانانی که مشــمول کاهش 50درصدی مالیات 
علی الحساب شده اند، شــمار قابل توجهی را تشکیل 
می دهند و این تخفیف شامل تمام مواد غیرمصرفی 
اعــم از مواد اولیــه تولید و تجهیزات بیمارســتانی 
می شــود. به گزارش ایســنا به نقــل از وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی، محمدتقی پاکدامن در پاســخ 
به این شــبهه که نصف شــدن مالیات علی الحساب 
مشــمول تولیدکنندگان نمی شــود چراکه پیش از 
آن هم از مالیات علی الحســاب معاف بوده اند، توضیح 
داد: بخشنامه اخیر وزیر اقتصاد تمام اشخاص حقیقی 
و حقوقی که مالیات علی الحساب واردات کالاهای غیر 
مصرفی را به میزان چهار درصد پرداخت می کردند، 
شــامل می شود و مالیات علی الحساب آن ها به نصف 

یعنی دو درصد کاهش می یابد. 
وی تأکید کرد: بخشنامه 15تیرماه وزیر اقتصاد تمام 
تجــاری که کالاهای غیرمصرفــی را وارد می کردند، 
شــامل می شود و این طور نیست که بخشنامه درباره 
افرادی صادرشده باشد که پیش ازاین، معاف از مالیات 
علی الحساب بوده باشند. این مقام مسئول در سازمان 
مالیاتــی ادامه داد: صرفاً برخی از اشــخاص از جمله 
واحدهای تولیدی دارای مجوز فعالیت معتبر، پروانه 
بهره برداری یا جواز تأسیس از مراجع قانونی ذی ربط، 
دســتگاه های اجرایی دارای ردیف بودجه در بودجه 
عمومی کشــور، تعاونی های مرزنشــینان، کالاهای 
موضوع مــاده)119( قانون امــور گمرکی، کالاهای 
فاقد جنبه تجاری همراه مســافر یا از طریق پست و 
کالاهای اساسی طبق مصوبه کارگروه تنظیم بازار و 
همچنین اشــخاصی که در دو سال اخیر نسبت به 
تسلیم اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر قانونی اقدام 
کرده اند، تا میزان مجاز طبق تصویب نامه مذکور نیازی 
به پرداخت مالیات علی الحساب واردات را نداشته اند. 
وی در پاســخ به اینکه بخشــنامه اخیر شامل کدام 
دسته از واردکنندگان اســت، گفت: تمام واحدهای 
تولیدی، خود واردکننده مواداولیه خود نیســتند و 
بخش عمــده ای از مواداولیه موردنیاز آن ها از طریق 
تجار تأمین می شــود که بر این اساس، تصمیم اخیر 
اتخاذ و بخشــنامه صادر شــد.  پاکدامن گفت: برای 
مثال بازرگانانی که تجهیزات پزشکی و بیمارستانی 
یا مواداولیه موردنیاز کارخانجات را وارد می کردند یا 
بازرگانانی که در سال اول و دوم فعالیت خود هستند 
و هنوز از پرونده مالیاتی آن ها دو ســال نگذشــته و 
مشمول معافیت پیشــین نبودند، با بخشنامه اخیر 
مشمول کاهش می شوند. وی اظهار کرد: این تصمیم 
با هدف کاهش هزینه تولید و تورم انجام شــده و بر 
اساس آن، مالیات علی الحساب واردات کالاهای غیر 
مصرفی فارغ از اینکه واردکننده آنچه شخصی باشد، 
مشــمول مالیات علی الحســاب کاهش نرخ از چهار 

درصد به دو درصد شده است.

شریک جدید تجاری ایران
 از اروپا می آید

رئیس ســازمان توسعه تجارت برای به منظور توسعه 
روابط تجاری ایران و صربستان، در رأس هیاتی عازم 
این کشــور شد. به گزارش ایسنا، هیات تجاری ایران 
به سرپرستی علیرضا پیمان پاک، معاون وزیر و رئیس 
کل سازمان توسعه تجارت صبح امروز عازم صربستان 
شــد. این سفر پنج روزه با هدف توسعه همکاری های 
دوجانبــه، پیگیری موضوعــات مطروح شــده در 
کمیسیون مشــترک دوجانبه و برنامه ریزی برپایی 
دور بعدی اجلاس این کمیســیون در ایران و توسعه 
مناسبات تجاری انجام شد. بر اساس برنامه ریزی های 
به عمل آمده مقرر است در روز اول این سفر همایشی 
در اتاق بازرگانی صربســتان برگــزار و  فرصت های 
تجاری دو کشور معرفی و جلسات مذاکرات دوجانبه 
بین تجار دو کشور برگزار شود. همچنین در این سفر 
پیمان پاک، دیدارهایی با مسئولان عالی رتبه صربستان 
از جمله وزیر امور خارجه، وزیر کشاورزی، وزیر معدن 
و انرژی، قائم مقــام وزارت تجــارت و وزارت دارایی 
صربستان خواهد داشت. در این سفر نایب رئیس اتاق 
بازرگانی ایران، رئیس اتاق بازرگانی قزوین و جمعی 
از تجــار در حوزه های مختلــف از جمله تجهیزات 
پزشکی، گردشگری، صنایع غذایی محصولات آرایشی 
بهداشــتی، مواد اولیه پلیمری و کامپاند، فرتیلایزر و 
اوره، پارافین، مبلمان و صنایع چوب، بذر و سم و کود، 
محصولات کشــاورزی، فناوری اطلاعات، محصولات 
دانش بنیــان و ... معاون وزیر و رئیس کل ســازمان 
توسعه تجارت ایران را همراهی می کنند. به گزارش 
ایسنا، معاون وزیر صمت هفته گذشته نیز در جریان 
سفر به ازبکستان، چند تفاهم نامه همکاری را نهایی  و 
مقدمات  افزایش تجارت مشــترک میان دو کشور 
فراهم کرد. بر اســاس آمارهای رسمی منتشرشده از 
سوی گمرک میزان صادرات ایران از سال 1400 بار 
دیگر مثبت شده و این روند مثبت در سال جاری نیز 

ادامه داشته است.

کاهش نسبی قیمت میوه 
و صیفی در بازار

مشاهدات میدانی حاکی از آن است که قیمت برخی 
از اقلام میوه و صیفی نسبت به هفته گذشته کاهش 
داشته است. به گزارش ایسنا، لیست قیمت انواع میوه 
و صیفی جات در مغازه های سطح شهر تهران و میادین 
میوه و تره بار در جدول زیر آمده اســت: گفتنی است 
قیمت های ذکرشــده حدودی بوده و ممکن است در 
برخی مناطق بیشتر یا کمتر باشد. همچنین قیمت 
این اقلام در مغازه های ســطح شهر تهران بر اساس 
مشــاهدات میدانــی و قیمت در میادین بر اســاس 

نرخنامه سازمان میادین میوه و تره بار است.

خبر

همدلی| عرضه خودرو در بورس باوجوداینکه 
باعث شفافیت هر چه بیشتر این بازار می شود، 
اما همچنان پروسه ای است که بلاتکلیف مانده 
اســت. مدت ها بعد از ارسال نامه ای که باعث 
تعلیق عرضه خودرو در بورس کالا شد، حالا 
به گفته معاون عملیات و نظارت بر این بازار، 
در صورت موافقت قطعی شورای عالی بورس، 
خودرو در بورس عرضه خواهد شد. آن طور که 
ســید جواد جهرمی به ایسنا در مورد آخرین 
وضعیت تصمیم گیری عرضه خودرو در بورس 
کالا خبر داده: »شــورای عالی بورس در این 
زمینه تصمیم گیری خواهد کرد. در این راستا 
کمیسیون فرعی شورا تشکیل شد و اعضای 
این کمیســیون که از اعضای اصلی شورای 
عالی بــورس مانند رئیس ســازمان بورس، 
نماینده وزارت صمت، نماینده بانک مرکزی، 
نماینده دادســتانی و... به همراه کارشناسان 
تشکیل می شــوند با فرایند عرضه خودرو در 
بورس موافق هستند. وی با تأکید بر اینکه با 
توجه به موافقت شورا، خودرو در بورس عرضه 
خواهد شد، اظهار کرد: »اگر عرضه خودرو در 
بورس به طور قطعی مصوب شود، احتمالاً یک 
کلاس خاص از خودروها عرضه می شــوند نه 
خودروهای یک شرکت. برای مثال خودروهای 
کم تیراژ عرضه می شــود.« این اظهارات در 
حالی است که چند وقت پیش، درست چند 
دقیقه بعد از شــروع رقابت برای فیدلیتی و 
دیگنیتی با نامــه معاونت صنایع حمل ونقل 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت، عرضه این 
دو اتومبیــل در بورس کالا تعلیق شــد. این 
تعلیق البته که برای بســیاری مساوی بود با 
از دست دادن سرمایه های قابل توجه؛ چرا که 
بسیاری از فعالان بازار سرمایه، برای شرکت 
در این رقابت، پای خود یا حتی سایر کالاهای 
ســرمایه ای را به میان آورده بودند و درست 
بعدازآنکه این سرمایه ها را تبدیل به پول نقد 
کردند، این رقابت به شکل غافلگیرکننده ای 
لغو شد؛ اتفاقی که باعث از بین رفتن هر چه 
بیشتر اعتماد سرمایه گذاران به این بازار شد 
و همــان ذره اعتمادی هم که مانده بود، طی 
چند ســاعت از بین رفت. واقعیت این است 
که لغو این رقابت درســت در شرایطی انجام 
شد که بسیاری از شرکت کنندگان 30درصد 

پیش پرداخــت را انجــام داده بودند. چیزی 
که به نظر می رسد پشــت پرده ای داشته که 
شفاف نشــده. از نگاه اذهان عمومی این لغو 
غافلگیرکننده به دلیل دعوای بهمن موتور با 
وزارت صمت صــورت گرفته که حالا با همه 
این ادعاها توضیح شفافی دراین باره انجام نشده 
اســت. از نگاه عده زیادی از سرمایه گذاران، 
خودروهای خارجــی در حالی به بازار عرضه 
می شود که بین مشتری و فروشنده، یک مافیا 
وجود داشته باشــد. البته همه این ها در حد 
حدس و گمان فعالان بازار ســرمایه است که 
به نظر می رسد برای شفافیت هر چه بیشتر 
باید وزارت صمت دربــاره آن توضیح بدهد. 
البته عرضه خودرو در بورس همچنان موافقان 
و مخالفانی دارد، در حالی به گفته بســیاری 
از کارشناسان این سیاست می تواند منجر به 
ایجاد شــفافیت هر چه بیشتر در بازار خودرو 
شــود که از نــگاه مخالفان، لغــو این عرضه 
سیاست درستی است که باید انجام می شد. 
از نــگاه مخالفان عرضه خودرو در بورس، این 
سیاســت می تواند منجر بــه افزایش قیمت 
آن هم به طور رســمی و قانونی شود. از سوی 
دیگر گفته می شــود این سیاست کمکی به 
عرضه بیشــتر خودرو نمی کند و حتی برخی 
نیز بر این باور هســتند که عرضه خودرو در 
بــورس به حضور خــودرو به عنــوان کالای 
ســرمایه ای دامن می زند. این در حالی است 

که از نگاه این عده، سیاســت گذاری در بازار 
خودرو باید معکوس باشــد. این نگاه از سوی 
مخالفان عرضــه خودرو در بــورس کالا در 
حالی اســت که بسیاری از تحلیلگران بر این 
باور هســتند که عرضه خودرو نه تنها باعث 
قیمت گذاری دســتوری نمی شــود که از دو 
نرخی شدن قیمت ها نیز جلوگیری می کند. 
البته به نظر می رســد در شرایطی که عرضه 
خودرو در بــورس کالا به صورت محدود قرار 
است انجام شود، فضای رقابتی خاصی نیز در 
آن جریان ندارد و از طرفی هم به دلیل بسته 
بــودن درهای واردات بــه روی اتومبیل های 
خارجــی، حذف قیمت گذاری دســتوری به 
معنای رها کردن افسارگسیخته قیمت هاست. 
هر چه هست، حالا معلق ماندن عرضه خودرو 
در بورس در حالی است که بر اساس ماده18 
قانون توســعه ابزارها و نهادهای مالی جدید 
به منظور تســهیل اجرای سیاست های کلی 
اصل44 قانون اساســی، دولت مکلف اســت 
کالای پذیرفته شــده در بــورس را از نظــام 
قیمت گذاری خــارج کند. آن طور که در نامه 
اخیر وزارت صمت آمده، مصوبه شورای عالی 
بورس دراین باره محرمانه اســت؛ حال سؤالی 
که مطرح می شــود این است که چرا مصوبه 

فروش خودرو محرمانه است؟
 ماجرای عرضه و توقف عرضه خودرو 

در بورس کالا چیست؟

قرار بود دو خودروی فیدلیتی و دیگنیتی در 
بورس کالا عرضه شوند اما وزارت صمت دقیقاً 
در روز عرضه طی دو نامه این عرضه را ملغی و 
وزیر صمت پس ازآن اعلام کرد که از یک ماه 
و نیم قبل بــا بورس کالا مذاکراتی دراین باره 
صورت گرفته بود، اما روال را جلو بردند. نامه 
یــک روز قبل به بــورس کالا در مورد توقف 
عرضه خودرو نیز در واقع یک اتمام حجت بود. 
بورس کالا برای عرضه کالاهای بی نام ونشان 
)برند( مثل فولاد است و من با عرضه خودرو 
در بورس مخالف نیســتم، اگــر چه این کار 
حرفه ای نیســت. در مــورد عرضه خودرو در 
بورس کالا رانت وجود داشــت و کسانی که 
رانــت آن ها از بین رفت فضای رســانه ای را 
معکوس کردند. در این راستا، معاون عملیات 
و نظارت بر بازار بورس کالا نیز اعلام کرد که 
عرضه خودرو در بورس کالا بر اساس مقررات 
صورت گرفتــه و عرضه کننده پیش از عرضه 
اعلام کــرده بود که هیــچ محدودیتی برای 
عرضــه وجود ندارد؛ اما بورس کالا از ســوی 
وزارت صمت تهدید شده و مصوبه سران قوا را 
مبنی بر اینکه عرضه خودرو نباید صورت گیرد 

ارائه کرده است. 
مصوبــه ای که به گفته جهرمی وزارت صمت 
تفسیر اشــتباهی از آن داشــته و به همین 
دلیل این موضــوع دوباره در شــورای عالی 
بورس در حال بررســی است. هر چه هست 
به نظر می رســد مخالفان و موافقان به دلیل 
عدم شــفافیت وزارت صمــت در زمینه لغو 
عرضه خودرو در بــورس کالا که چند هفته 
پیش انجام شــد، تحلیل درســتی از اوضاع 
موجود ندارند و در حال متهم کردن یکدیگر 
هســتند. در کل آن طور که از نگاه بســیاری 
از کارشناســان برمی آید، بهتر اســت عرضه 
خودرو در بورس کالا انجام شــود و در کنار 
این سیاســت، آزادســازی قیمت و واردات 
خودروهای خارجی با تعرفه کمتر از 30درصد 
و رسیدن این تعرفه به صفر درصد بازه زمانی 
کوتاهی انجام گیــرد. در این صورت هر چه 
خودروساز یا دلال قیمت یک خودروی ایرانی 
مانند 20۶ را با قیمت بالا برای فروش بگذارد، 
آن قدری خودروی جایگزین است که همه این 

مسائل خودبه خود حل می شود.

موافقان و مخالفان چه می گویند؟

عرضه خودرو در بورس؛ شفافیت یا قدرت دادن به مافیا؟

همدلی| از ابتدای امســال، بارها موضــوع ممنوعیت واردات 
گوشی های بالای ۶00دلار مطرح و اقدامات سؤال برانگیزی در 
این رابطه صورت گرفت ولی مســئولان مربوطه آن را تکذیب 
کردند، اما ابلاغ درآمدهای گمرکی قانون بودجه، نشان دهنده 
افت شــدید حقوق ورودی این گوشــی ها از 2500میلیارد به 
100میلیارد تومان اســت که می تواند مهــر تائیدی بر اعمال 
محدودیت و ممنوعیت واردات باشد؛ مگر تصمیم دیگری اخذ 
شود. به گزارش ایسنا، پای گوشی های بالای ۶00دلار از سوی 
مجلس به بودجه باز شــد و در قانــون بودجه 1400، عوارض 
واردات این کالا را تا 12درصد افزایش داده شد و ردیف جداگانه 
برای درآمد ناشــی از واردات آن تعیین شــد. دولت در لایحه 
بودجه امسال هیچ پیشنهادی برای گوشی های بالای ۶00دلار 
و درآمد ناشی از آن ارائه نکرد که این اقدام، می توانست به معنی 
ممنوعیت واردات یا ادامه روال گذشــته یعنی واردات گوشی 
بدون تفکیک ارزش باشد،  ولی در قانون بودجه مشخص شد که 
مجلس بار دیگر بر عوارض 12درصدی واردات گوشی های بالای 
۶00دلار  اما با تعیین ردیف درآمدی محدود، تأکید کرده است.  
 کاهش درآمــد دولت از واردات آیفــون از ۲۵۰۰ به 

۱۰۰میلیارد
بعد از ابلاغیه خردادماه سازمان برنامه وبودجه به وزارت اقتصاد 
و دســتگاه های تابعه آن در رابطه با پیوست های قانون بودجه 
1401، در تیرماه نیز گمرک ایران طی بخشــنامه ای احکام و 
ردیف های درآمدی مربوطه را به گمرک های اجرایی ابلاغ کرده 
اســت. این در حالی اســت که در ردیف 110410 بودجه که 
به حقوق ورودی واردات گوشی های بالای ۶00دلار اختصاص 
دارد، درآمد 100میلیارد تومانی درج شــده که قابل تأمل است، 
چرا که در قانون بودجه 1400، درآمد دولت از محل واردات این 
گوشی ها 2500میلیارد تومان تعیین شده بود که اکنون با ریزش 

قابل ملاحظه تا 25برابری مواجه شده است.

 ادامه واردات بر مبنای درآمد ۱۰۰میلیاردی جور نیست 
آن هم بدون ۴۲۰۰

در همین رابطه اشاره می کنیم به جریان واردات گوشی در سال 
گذشته که در مجموع 17.7میلیون دستگاه به ارزش 4.2میلیارد 
دلار وارد ایران شده بود که از این تعداد 1.1میلیون دستگاه به 
ارزش بیش از 1.3میلیارد دلار به گوشــی های بالای ۶00دلار 
اختصاص  داشــت و 32.2درصد ارزش و ۶.2درصد تعداد کل 
واردات گوشی را دربر می گرفت. بر این اساس برای کمی بیشتر 
یا کمتر از این میزان واردات گوشــی بالای ۶00 دلار در سال 
قبل، حقوق ورودی 2500میلیارد تومانی با مبنای ارز  4200 
در نظر گرفته شده بود ولی برای سال جاری فقط 100میلیارد 
تومان آن هم با مبنای ETS )نرخ حاشیه بازار(، پیش بینی شده 
که نشان دهنده محدودیت و حتی ممنوعیت واردات این قبیل 
گوشی ها می تواند باشــد، البته این 100میلیارد تومان ممکن 
است به واردات سال جاری بر مبنای ثبت سفارش های قبل نیز 

اختصاص داشته باشد.
 رد ممنوعیت و وعده واردات گسترده آیفون

 این در حالی اســت که از ابتدای امســال چنــد باری بحث 
ممنوعیت واردات گوشــی های بــالای ۶00دلار و البته آیفون 
مطرح شــد که هیچ گاه مسئولان مربوطه در مورد آن به وضوح 
شفاف سازی نکردند؛ چه زمانی که نمایندگان از این ممنوعیت ، 
سخن گفتند و چه وقتی که وزارت صمت گوشی های آیفون را 
به گروه27 که در آن کالا  ثبت ســفارش و تأمین ارز نمی شود، 
منتقل کرد. جریانی که موجب تنش در بازار شد، تنها واکنشی 
که به همراه داشت تکذیب ممنوعیت واردات این گوشی ها بود 
و حتی مسئولان سازمان توسعه تجارت بر این تأکید کردند که 
میزان قابل توجهی آیفون ثبت ســفارش شده و در سال جاری 

وارد خواهد شد.
 ممنوعیت واردات اعلام نشده ولی تأمین ارز هم نشده

امــا در این مدت باوجوداینکه ممنوعیت واردات گوشــی های 
به اصطلاح لوکس رســماً اعلام نشــده اســت، فعالان بازار از 
مختل شــدن روند تأمین ارز این قبیل گوشی ها خبر داده اند؛ 
به طوری که به تازگی انجمــن واردکنندگان موبایل اعلام کرده 
اســت که از 24اردیبهشــت، برای واردات گوشــی های بالای 
۶00دلار، تأمین ارز نشده و برای سایر گوشی ها نیز  به صورت 
قطره چکانی است. همچنین تأکید شده که  احتمالاً در چند روز 
آینده تکلیف تخصیص ارز به واردات گوشی های بالای ۶00دلار 

مشخص خواهد شد.
 حجم بالای ثبت سفارش در ابهام واردات!

در حالی واردات گوشــی های موردنظر در هاله ای از ابهام قرار 
دارد و اگر درآمد درج شــده در بودجه مبنا باشد به معنی  ادامه 
واردات گوشــی های بالای ۶00دلار در سال جاری نخواهد بود 
که تأکید ســازمان توســعه تجارت در مورد انجام حجم بالای 
ثبت سفارش گوشی های آیفون در ابتدای سال جاری با سؤالاتی 
همراه اســت؛ از جمله اینکه آیا دستگاه های ذی ربط که حتی 
آیفــون را به گروه27 منتقل کردند، اطلاعی از محدود شــدن 
واردات گوشــی های بالای ۶00دلار بر اســاس آنچه در قانون 
بودجه درج شــده، نداشــته اند؟ اگر این طور بوده، چگونه این 
حجم از ثبت سفارش انجام شده اســت آن هم زمانی که حتی 
در صــورت اعمال ممنوعیت، با توجه به حقی که برای صاحب 
کالا ایجادشده، این واردکنندگان می توانند امکان واردات داشته 
باشــند. برای تعیین تکلیف وضعیت واردات گوشی های بالای 
۶00دلار و ابهامات مربوط به آن از جمله اقداماتی که از سوی 
دســتگاه های ذی ربط در این مدت صورت گرفته و البته منبع 
درآمدی محدود 100میلیارد تومانی حقوق ورودی ناشی از این 
گوشی ها در سال جاری که احتمال ممنوعیت را قوت بخشیده، 
باید منتظر اعلام و شفاف سازی از سوی مراجع تصمیم گیرنده 

ماند. 

ردپای ممنوعیت واردات گوشی های بالای ۶۰۰دلار در قانون!

همدلی|بر اساس اعلام ســازمان امور مالیاتی، اطلاعات کل 
خانه های خالی شناسایی شــده در سال 1400 به این سازمان 
ارسال شــده است و بعد از ارزش گذاری و محاسبه مالیات این 
واحدهای مســکونی تا پایان تیرماه، اطلاعات آن ها در درگاه 
مالیاتی منتشر خواهد شد. بر اســاس گزارش ها، در راستای 
اجــرای قانــون مالیات خانه های خالی، در ســال گذشــته 
اطلاعات 5۶8هزار واحد مســکونی خالی از سکنه مربوط به 
9ماهه ســال 1400 برای اخذ مالیات به سازمان امور مالیاتی 
ارســال شــد. در این زمینه، آخرین اعلام سازمان مالیاتی در 
اوایل اردیبهشت ماه امســال به ایسنا حاکی از آن است که از 
خانه های خالی معرفی شــده حدود 10میلیارد تومان مالیات 
اخذشــده و در دوماهه سال جاری نیز، دو میلیون و 300هزار 
تومان درآمد عاید این سازمان شده است. دراین بین، با توجه به 
کامل اجرا نشدن قانون در سال گذشته، باید اطلاعات 12ماهه 
سال گذشته از خانه های خالی شناسایی شده به سازمان امور 

مالیاتی برای اخذ مالیات ارسال شود که در این راستا، وزیر راه 
و شهرسازی از گزارش حدود 400هزار خانه جدید خالی خبر 
داده است. علاوه براین، محمودزاده-معاون ساختمان و مسکن 
این وزارتخانه نیز اعلام کرده که 120هزار واحد مسکونی خالی 
شناسایی و به ســازمان مالیاتی معرفی شده است. آن طور که 
سازمان امور مالیاتی به ایسنا اعلام کرده اطلاعات جدیدی از 
وزارت راه و شهرسازی درباره خانه های خالی ارسال شده است 
اما باید تا پایان تیرماه منتظر ماند که این واحدهای مسکونی 
ارزش گذاری و مالیات آن ها محاسبه شود تا اطلاعات مالیاتی 
آن ها به صورت دقیق منتشــر شود. بر اســاس قانون مالیات 
خانه های خالی، ســازمان امور مالیاتی باید تا پایان ماه جاری 
مالیات کل خانه های خالی شناسایی شده در سال قبل را به طور 
کامل محاســبه و برای مطالبه مالیات اقدام کند. دراین بین، 
اطلاعات مربوط به مالیات خانه های خالی نیز تا پایان تیرماه 
امسال باید در درگاه مالیاتی به اطلاع مشمولان برسد و آن ها 

نیز تا پایان مردادماه سال جاری فرصت دارند که مالیات خود را 
بپردازند. اگر مشمولان مالیات خانه های خالی تا پایان مردادماه 
امسال، مالیات را نپردازند، از سوی سازمان امور مالیاتی برای 
آن ها برگه مطالبه مالیات صادر خواهد شد. در آخر لازم به ذکر 
است که طبق قانون مالیات خانه های خالی، اگر واحد مسکونی 
در شــهرهای بالای 100هزار نفر بیــش از 120روز خالی از 
ســکنه باشد،  مشمول مالیات می شود و به ازای هر ماه بیش 
از زمان مذکور،  ماهانه مشــمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر 
درآمد اجاره به شرح ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات 
متعلقه، سال دوم معادل 12برابر مالیات متعلقه و سال سوم به 
بعد معادل 18برابر مالیات متعلقه خواهد شد.   در این زمینه، 
قانون، وظیفه شناسایی خانه های خالی را بر عهده وزارت راه و 
شهرسازی گذاشته است و بدین منظور، سامانه املاک و اسکان 
در مردادماه ســال گذشته آغاز به کار و مردم را ملزم کرد که 

اطلاعات سکونت خود را در این سامانه اعلام کنند. 

جدیدترین وضعیت مالیات خانه های خالی


